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Zimola rezignoval, ČSSD 
zkusí novou koalici
Jihočeský hejtman Jiří 
Zimola (ČSSD) oznámil, 
že odstupuje z funkce. 
Sociální demokracie zkusí 
domluvit vznik nové koali-
ce – měly by ji kromě ČSSD 
tvořit hnutí Jihočeši 2012, 
koalice Pro Jižní Čechy 
a KDU-ČSL. str. 3

Central Group hledá 
architekty pro Žižkov
Do workshopu na vytvo-
ření bytového projektu 
za devět miliard korun 
v lokalitě nákladového 
nádraží Žižkov se přihlási-
lo deset architektonických 
studií. O zakázku se mimo 
jiné přihlásila i architekt-
ka Eva Jiřičná. str. 4

Toshiba riskuje  
vyhazov z burzy
Japonská Toshiba zveřej-
nila výsledky hospodaření 
za třetí čtvrtletí fiskálního 
roku. Výsledkovou zprávu 
ale neschválili auditoři, 
což zvyšuje pravděpodob-
nost, že akcie firmy budou 
muset opustit tokijskou 
burzu. str. 9

Krátce

Pořádné zásoby
Máme pozemky na dvacet  
tisíc bytů, říká majitel 
developerské společnosti 
Central Group  
dušan Kunovský.

rozhovor
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Strach  
se šíří trhy
Hodnoty indexů 
odrážejících riziko 
nečekaných propadů jsou 
nejvýš za poslední půlrok.

trhy & Světová ekonomika

str. 8
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BáRa REKtoRová:

Jací jsou vlastně Japonci, 
kteří žijí u nás, ptávají se mě 
lidi často. „no každý je jiný, 
ale za Tomia se styděj všichni 
bez výjimky.“

twitter.com/e15news
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tatra dostala  
miliardovou 
zakázku z obrany

tatra trucks podnikatelů Jaroslava Strnada 
a Reného Matery získá zakázku na modernizaci 

33 houfnic Dana. Zakázka bude zhruba o 400 tisíc 
dražší, než ministerstvo obrany předpokládalo 

na podzim. Úřad Martina Stropnického osloví firmu 
přímo, protože je výrobcem podvozku zbraňového 

systému. uDáloSti / str. 2

Armáda zaplatí 

za vylepšené zbraně  

přes

1,5
miliardy  

korun.
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Naslouchat MMF
Ekonomika hezky roste. Jen stavebnictví musí 
mít zas něco speciálního a padá. Projevuje se tak 
závislost na státu a jeho dopravních zakázkách. 
Bez nich by na soukromé poptávce přežil ze sta-
vebních podniků jen zlomek. To se projevuje v cho-
vání stavbařů. Na konci každého tendru si totiž 
můžou téměř bezpečně říci: Sejdeme se u ÚOHS.

Mezinárodní měnový fond, Světová banka 
a Světová obchodní organizace varují před 
úpadkem role obchodu v mezinárodní ekonomice 
a před růstem protekcionismu. Superkapitalistic-
ké instituce vyzvaly vlády též k umožnění meziná-
rodního stěhování za prací. Jinými slovy k otevření 
cest migraci. I zatvrzelý ultralevičák musí uznat, 
že zájem kapitálu se tu protíná se zájmem vše- 
obecně lidským. Z pravdoláskařství přitom MMF, 
SB a WTO nikdo podezírat nemůže. 

Průmyslový region Plzeňska už nasál skoro 
třiatřicet tisíc pracujících cizinců. A to prosím 
jen z EU. Další tisíce jich tam jsou ze zemí typu 
Ukrajiny nebo Moldavska. Štěstí, že si těchto lidí 
nevšímají ti, kteří tu honí imaginární muslimy. 
Protože bez nich by se tady nehnul ani šroubek.

Výrobce funkčního, tedy pot dobře odvádějí-
cího oblečení Moira začal vyrábět neprůstřelné 
balistické vesty pro vojenskou policii. Kdyby byl 
člověk hodně cynický, tak by mohl poznamenat 
něco o tom, že kromě potu budou vesty jistě stejně 
dobře odvádět i krev.

n Zakázka bude o něco 
dražší, než ministerstvo 
obrany na podzim před-
pokládalo. Kopřivnická 
automobilka se o ni chce 
podělit s dalšími český-
mi zbrojovkami.

Pavel Otto

Po miliardových zakázkách 
na nákladní automobily nebo 
obrněné transportéry Pandur 
získá Tatra Trucks podnikatelů Ja-
roslava Strnada a Reného Matery 
další armádní kontrakt. Nákupčí 
začnou jednat s firmou o mo-
dernizaci 33 kusů samohybných 
houfnic Dana za více než 1,5 mi-
liardy korun, jiného dodavatele 
neosloví. Rozhodlo o tom kole- 
gium ministra obrany na základě 
marketingového průzkumu mezi 
českými zbrojovkami. 

Úřad Martina Stropnického 
(ANO) využije výjimku ze zákona, 
podle níž nemusí vypsat otevřené 
výběrové řízení. Mimo jiné proto, 
že houfnice jsou umístěny na ta-
trováckých podvozcích, což je 
platforma, která ve vojsku drtivě 
převažuje. Základní podmínky 
obchodu už obě strany konzul-
tovaly.

Ještě na podzim ministerstvo 
předpokládalo, že renovace 
houfnic vyjde na 1,1 miliardy. 

Současná kalkulace je vyšší 
i kvůli DPH a není konečná. „Je 
potřeba připočítat nákup systémů 
řízení palby, který bude řešen 
samostatnou zakázkou. A dále 
pořízení GPS přijímačů a radio-
stanic od americké vlády,“ uvedl 
úředník, který je s podrobnostmi 
zakázky obeznámen. Jen přijíma-
če a radiostanice by měly stát přes 
50 milionů.

Ministerstvo počítá s dodávka-
mi v letech 2018 až 2020. I když 
připouští, že harmonogram je 
napjatý, spoléhá na to, že kopřiv-
nická automobilka už vylepšené 
houfnice Dana pod názvem M1M 
představila. „Na tomto projektu 
by se z našeho pohledu měly po-
dílet i podniky mimo Tatra Trucks 
a Czechoslovak Group, jedním 
z důvodů je vytíženost našich ka-
pacit exportními zakázkami. Je to 
možnost pro spolupráci více part-
nerů v rámci českého obranného 
průmyslu tak, aby byl pro armádu 
dosažen co nejlepší poměr mezi 

cenou a výkonem,“ uvedl mluvčí 
Strnadova zbrojařského impéria 
Andrej Čírtek.

Kromě Tatry by se do projektu 
mohla zapojit STV Group Martina 
Drdy, která repasovala totožný 
typ houfnic pro Poláky. Profitovat 
by mohla také státem vlastně-
ná munička Explosia, která se 
slovenskou firmou ZVS Holding 
vyrábí moduly na prodloužení 
doletu nábojů.

Kromě modernizace houfnic 
ráže 152 milimetrů počítá minis-
terstvo s investicí do 17 nových děl 
ráže NATO 155 milimetrů. Podle 
předběžných odhadů by měla stát 
2,5 miliardy, další dvě miliardy 
spolkne munice. Zatímco vylep-
šené Dany střílejí na vzdálenost 
pětadvacet kilometrů, děla s ráží 
větší o tři milimetry čtyři desítky 
kilometrů. Moderní artilerii 
má mít česká armáda do roku 
2022. Prioritně bude houfnicemi 
vyzbrojen 13. dělostřelecký pluk 
a později mechanizované brigády.

tatra dodá vylepšené 
houfnice. za 1,5 miliardy

Protagonisté dne

Jaroslav StrnaD

Spolumajitel tatra truckS

vladislav JanDáSek

přeDSeDa oDborů mitaS

Satoshi tSunakawa

šéf toShiba

Kopřivnická automobilka získala 
od státu další zbrojní zakázku. Ten-
tokrát se týká modernizace děl a její 
hodnota přesahuje 1,5 miliardy korun.

str. 2

odborářům se už delší dobu 
nedaří dojednat s vedením 
podniku zvýšení platů. včera proto 
uspořádali varovnou stávku.

str.7

Firma za poslední čtvrtletí vykázala 
ztrátu přes 576 miliard jenů. 
výsledkovou zprávu však neschválili 
auditoři a firmě hrozí odchod z burzy.

str. 9

Zápisník  
Daniela Nováka

po zdlouhavé přípravě začala investovat do artilerie i polská armáda. 
postupně nakoupí 120 nových houfnic Krab ráže naTo 155 milimetrů. polské 
firmy vyrábějí všechny klíčové konstrukční prvky těchto děl s výjimkou 
hlavní, které dodává Francie. polská vláda to však chce změnit. I poláci 
mají ve výzbroji československé houfnice dana a také ruské Gvozdika ráže 
122 milimetrů.

také Poláci  
modernizují dělostřelectvo

armáDa moDernizuJe. Samohybné houfnice Dana je potřeba renovovat. Zakázku za více než 1,5 miliardy 
korun získala kopřivnická firma tatra trucks. 
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n ANO v jižních 
Čechách již oslovilo 
ODS. Hejtmankou 
by se stala současná 
Zimolova náměstkyně 
Lucie Kozlová (ANO). 

Jihočeský hejtman Jiří Zi-
mola (ČSSD) včera oznámil, 
že odstupuje z funkce. Ofici-
álně rezignuje na nejbližším 
krajském zastupitelstvu. 
Sociální demokracie podle 
něj zkusí domluvit vznik 
nové koalice – měly by ji 
kromě ČSSD tvořit hnutí Ji-
hočeši 2012, koalice Pro Již-

ní Čechy a KDU-ČSL. Tento 
blok by měl 28 zastupitelů 
z 55. Pokud skutečně takový 
svazek vznikne, nehodlá 
Zimola usilovat o funkci 
hejtmana. Za ČSSD by na ni 
navrhl svou náměstkyni 
Ivanu Stráskou. 

V kraji se v pondělí rozpa-
dla koalice, dosud tvořená 
ČSSD, ANO a Jihočechy 
2012. Vyostřil se totiž názo-
rový střet mezi sociálními 
demokraty a ANO kvůli 
otázce vysokých odměn ve-
dení společnosti Jihočeské 
nemocnice. ANO chce hle-
dat nové koaliční partnery 
a už v pondělí oslovilo ODS. 
Zimola již dříve výhrady 
ANO odmítl a označil je 
za záminku pro změnu 
koalice.

„Rozhodl jsem se tak pro-
to, že současná jihočeská 
politická situa- 
ce vyžaduje jasné a chlap-
ské řešení. V posledních 
týdnech jsem byl vystaven 

enormnímu tlaku, kdy se 
vytahovaly třaskavé kauzy, 
a to vše se považovalo 
jako záminka pro rozbití 
koalice,“ řekl odstupující 
hejtman, který se podle 
svých slov pokusí zabránit 
tomu, aby kraj vedla koalice 
sestavená hnutím ANO.  

ANO už začalo jednat 
s ODS. „Poprvé jsme se 
sešli, myslím si, že existuje 
ve většině záležitostí shoda 
a nenarazili jsme na něja-
ké zásadní třecí plochy,“ 
uvedl předseda jihočeské 
ODS Martin Kuba. Dodal, že 
ODS se nebrání spolupráci 
s KDU-ČSL a koalicí Pro 
Jižní Čechy. Tyto tři opozič-
ní subjekty mají společně 
s ANO 29 zastupitelů z 55.

Nejbližší zasedání jiho-
českého zastupitelstva se 
koná 11. května. Opoziční 
strany však usilují o svolání 
mimořádného jednání. Tuto 
variantu podporuje i hnutí 
ANO. /čtk/  názory str. 11

zimola rezignoval, ČSSD 
zkusí vyjednat novou koalici 
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Jiří Liebreich

Od prvního června začne 
platit novela zákona o ochra-
ně přírody, která zásadně 
změní fungování národních 
parků. Oproti současným 
třem zónám budou v ná-
rodních parcích nově platit 
čtyři. V průběhu května proto 
proběhnou zasedání rad všech 
čtyř národních parků, aby 
ve druhé polovině roku mohly 
správy národních parků začít 
připravovat podklady pro 
určování jednotlivých zón.

„Na radě národního parku 
seznámíme členy s novelou 
a sladíme postupy na důleži-
tých materiálech – nové zona-
ci, vytyčení klidových území 
nebo na zásadách péče,“ 
popsal nejbližší program ře-
ditel Správy Národního parku 
Šumava Pavel Hubený. Rad 
národních parků se účastní 

zástupci všech obcí přísluš-
ných parků, krajských samo-
správ a odborné veřejnosti.

Jen sběr podkladů pro roz-
dělení parků do jednotlivých 
zón přitom zabere minimálně 
půl roku. „Jednání o zónách 
na radách bude probíhat 
nejdříve v roce 2018, může 
trvat i několik let. Proces 
skončí vyhláškou ministerstva 
životního prostředí,“ vysvětlil 
ministr životního prostředí 
Richard Brabec (ANO).

Ministerstvo proto vydá 
do konce pololetí metodické 
pokyny, jak má být zonace 
připravována. „Třecí plochy 
mohou vzniknout při hledání 
dohody mezi správou a radou 
národního parku, což je 
podmínka, aby návrh zonace 
byl přijat. Neshody bude 
řešit ministerstvo,“ vysvětlil 
náměstek ministra Brabce 
Vladimír Mana.  více e15.cz

Příprava nových 
zón národních 
parků potrvá léta

Poslanci projednali 
ošetřovatelské volno 
Lidé, kteří se musejí posta-
rat o vážně nemocné pří-
buzné, by mohli mít na péči 
až tříměsíční placené 
ošetřovatelské volno. S ne-
přítomností na pracovišti 
by ale musel souhlasit jejich 
zaměstnavatel. Předpoklá-
dá to vládní novela o nemo-
cenském pojištění, kterou 
po včerejším úvodním kole 
sněmovna poslala k posou-
zení sociálnímu výboru.  

Čunek končí jako 
starosta Vsetína
Lidovec Jiří Čunek včera 
rezignoval na post starosty 
Vsetína a odešel také ze za-
stupitelstva města. Odchod 
z čela radnice slíbil poté, co 
byl loni v listopadu zvolen 
hejtmanem Zlínského 
kraje. Nadále Čunek zastává 
funkci senátora za Vsetín-
sko. Navíc nevyloučil, že se 
na květnovém sjezdu lidov-
ců bude ucházet o funkci 
předsedy KDU-ČSL. /čtk/

Krátce

Jiří PEhE:

zimola odstupuje, je to prý 
„chlapské řešení.“ politik, který 
mluví o „chlapském řešení“, je 
obvykle ještě větší blb, než jsme 
mysleli.

twitter.com/e15news
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n Do workshopu 
na vytvoření bytové-
ho projektu za devět 
miliard korun v lo-
kalitě nákladového 
nádraží Žižkov se 
přihlásilo deset archi-
tektonických studií. 
O zakázku se ucházejí 
celebrity české archi-
tektury.

Daniel Novák

Připravovaná Parková čtvrť 
v severní části nákladového 
nádraží Žižkov začne již brzy 
dostávat konkrétní podobu. 
Developer Central Group 
vyhlásil architektonický 
workshop, do něhož se mimo 
jiné přihlásila architektka 
Eva Jiřičná. Investor hodlá 
výsledek nominovat příští 
rok na realitním veletrhu 
MIPIM ve Francii na obdobu 
filmové ceny Oscar v archi-
tektuře.

„Abychom mohli postupo-
vat koordinovaně a urych-
lili celý proces návrhů, 
tak architekt Jakub Cigler 
ve spolupráci s námi vy-
tvoří struktury bytů včetně 
konstrukčních a statických 
detailů. Další architekti 
tomu dají vnější schránku,“ 
popsal postup majitel Cent-
ral Group Dušan Kunovský. 

Jakub Cigler patří 
v posledních letech mezi 
nejviditelnější pražské 
projektanty. Z jeho dílny po-
chází například kancelářský 
komplex Florentinum nebo 
centrum Quadrio u Národní 
třídy. 

Central Group získal 
pozemky v severní části 
žižkovského nádraží loni 
od britské skupiny Discove-
ry. Na rozdíl od jižní části 
areálu, kde chce stavět Seky-
ra Group, nepotřebuje firma 
Dušana Kunovského měnit 
územní plán. 

Discovery Group původně 
chtěla na Žižkově u Basilej-
ského náměstí stavět také 
obchodní centrum. Central 
Group od těchto plánů ustou-
pil a zaměří se jen na byty. 
Retailu a službám nechá 
prostor v přízemí budov. 

Zajímavostí je, že do aktu-
álně vyhlášeného projektant-
ského workshopu se přihlásil 
také ateliér Bogle Architects. 
Ten původně navrhl tamní 
zástavbu už pro Discovery. 

Žižkov patří mezi strate-
gicky důležité lokality, které 
Central Group v posled-
ní době získal. Za devět 
miliard korun tam plánuje 
zhruba 2600 bytů. Develo-
per navíc nedávno koupil 
také nedalekou centrálu 
Telecomu. Co postaví 
na jejím místě, teprve řeší. 
 rozhovor str. 12 – 13

Central Group hledá 
architekty pro Žižkov

TIP TICHÁ REVOLUCE

Sen nebo realita?
Sekání trávy může být pro mnohé z nás 

příjemným odpočinkem. Bohužel to pla-
tí jen do chvíle, než objevíme lepší odpočin-
kové činnosti. Péče o travní koberec zabe-
re mnoho času. Ale co kdyby existoval stroj, 
který vás této práce zbaví? Možná jste už 
slyšeli o robotických sekačkách Husqvarna 
Automower, díky kterým vám odpadne ne-
jen dlouhé sekání, ale také následné likvi-
dování travní hmoty.

Nepracujte, bavte se
Ještě nedávno bylo nemyslitelné, že by 

existovala sekačka, která seká a zároveň 
mulčuje trávník naprosto sama. Robotické 
sekačky Husqvarna Automower sekají trá-
vu průběžně. Drobné odřezky trávy propa-
dají ke kořenům trávníku a ten pak vypadá 
krásně a zdravě. Jste-li časově zaneprázd-
něni, je pro vás robotická sekačkou pravou 
volbou. Pomocí chytrého telefonu můžete 
robota ovládat a sledovat na dálku. Sekačka 
se pohybuje v prostoru pomocí zabudova-
né GPS navigace, v případě odcizení ji tedy 
můžete snadno vystopovat. 

Ticho léčí
Udržování krásného trávníku představu-

je zejména spoustu tvrdé a mnohdy i hluč-
né práce. S robotickými aku sekačkami mů-
žete pracovat potichu jako myška! Akumu-
látorový robot Automower dokáže posekat 
trávník o rozloze až 6000 m2, a to za jakého-
koli počasí v náročném terénu a na svazích 
o sklonu až 45 %. Díky GPS navigaci sekačka 
sama najde cestu do nabíjecí stanice. Vy si 
tak můžete užít krásný trávník bez práce!

Krásný trávník bez práce? 
Vyzkoušejte tiché zahradní roboty!
Jaro je pro mnohé nadšené zahrádkáře opravdu zatěžkávací 
zkouškou. Zahrada je v plném rozpuku a majitelé zahrad se tak 
chtě nechtě musí vrhnout do práce. Už v dubnu je třeba poprvé 
posekat trávu. My víme, jak si tuto práci ulehčit!

ROBOTICKÁ SEKAČKA 
AUTOMOWER
• Tichý chod
• Bez emisí
• Skvělé výsledky
• Pracuje zcela samostatně

TIP TICHÁ REVOLUCE

www.x-tip.cz
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PRÁVĚ V PRODEJI

WWW.LIDEAZEME.CZ

NAROZENINOVÉ 
VYDÁNÍ 132 STRAN

SOUTĚŽ O ZÁJEZD ZA 50 000 KČ

270028/10 inzerce

byty míSto vlaků. Bývalé nákladové nádraží na Žižkově se výrazně promění. Zachována zůstane 
pouze funkcionalistická provozní budova, která je památkově chráněná.
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Novou ústřední čistírnu 
bude provozovat PVS 
Městská firma Pražská 
vodohospodářská společ-
nost (PVS) by po spuštění 
měla provozovat novou 
část Ústřední čistírny 
odpadních vod na Císař-
ském ostrově. Rozhodli 
o tom včera pražští radní. 
Nová vodní linka by měla 
být dokončena v polovině 
roku 2018, kdy začne fun-
govat v ročním zkušeb-
ním provozu. 

O podobě Vítězného 
náměstí se bude soutěžit 
Praha na podzim vyhlásí 
soutěž na budoucí podobu 
Vítězného náměstí. Má 
řešit dopravu a veřejné 
prostory, nikoliv dostavbu 
na volných pozemcích. 
Město chystá také urbani-
stické studie na další mís-
ta, zpracovává je už pro 
Satalice, bývalé nádraží 
v Bubnech nebo okolí 
ruzyňských kasáren.

Příprava územního 
plánu má harmonogram
Pražští radní schválili 
harmonogram přípravy 
nového územního plánu. 
Dokončen a schválen 
by měl být v roce 2022. 
Institut plánování 
a rozvoje odevzdá Praze 
návrh plánu do konce 
letošního září. Do projed-
nání s městskými částmi 
a státní správou návrh 
půjde v březnu 2018. 
Platit by mohl od 1. ledna 
2023. /čtk/

Krátce

  

Více o tématu se dočtete 
v novém magazínu E15 Premium, 
který vychází 24. dubna.
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Sen nebo realita?
Sekání trávy může být pro mnohé z nás 

příjemným odpočinkem. Bohužel to pla-
tí jen do chvíle, než objevíme lepší odpočin-
kové činnosti. Péče o travní koberec zabe-
re mnoho času. Ale co kdyby existoval stroj, 
který vás této práce zbaví? Možná jste už 
slyšeli o robotických sekačkách Husqvarna 
Automower, díky kterým vám odpadne ne-
jen dlouhé sekání, ale také následné likvi-
dování travní hmoty.

Nepracujte, bavte se
Ještě nedávno bylo nemyslitelné, že by 

existovala sekačka, která seká a zároveň 
mulčuje trávník naprosto sama. Robotické 
sekačky Husqvarna Automower sekají trá-
vu průběžně. Drobné odřezky trávy propa-
dají ke kořenům trávníku a ten pak vypadá 
krásně a zdravě. Jste-li časově zaneprázd-
něni, je pro vás robotická sekačkou pravou 
volbou. Pomocí chytrého telefonu můžete 
robota ovládat a sledovat na dálku. Sekačka 
se pohybuje v prostoru pomocí zabudova-
né GPS navigace, v případě odcizení ji tedy 
můžete snadno vystopovat. 

Ticho léčí
Udržování krásného trávníku představu-

je zejména spoustu tvrdé a mnohdy i hluč-
né práce. S robotickými aku sekačkami mů-
žete pracovat potichu jako myška! Akumu-
látorový robot Automower dokáže posekat 
trávník o rozloze až 6000 m2, a to za jakého-
koli počasí v náročném terénu a na svazích 
o sklonu až 45 %. Díky GPS navigaci sekačka 
sama najde cestu do nabíjecí stanice. Vy si 
tak můžete užít krásný trávník bez práce!

Krásný trávník bez práce? 
Vyzkoušejte tiché zahradní roboty!
Jaro je pro mnohé nadšené zahrádkáře opravdu zatěžkávací 
zkouškou. Zahrada je v plném rozpuku a majitelé zahrad se tak 
chtě nechtě musí vrhnout do práce. Už v dubnu je třeba poprvé 
posekat trávu. My víme, jak si tuto práci ulehčit!

ROBOTICKÁ SEKAČKA 
AUTOMOWER
• Tichý chod
• Bez emisí
• Skvělé výsledky
• Pracuje zcela samostatně

TIP TICHÁ REVOLUCE

www.x-tip.cz
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n Koruna po skončení 
intervencí zpevnila, 
ale s cenami v e-sho-
pech to nepohnulo. 
Jsou plné dříve poří-
zeného zboží.

Arsen Lazarevič

Konec devizových inter-
vencí, který zatím vedl jen 
k mírnému posílení koruny, 
měl nepatrný vliv na české 
e-shopy. Data největších 
českých srovnávačů a inter-
netových obchodů dokazují, 

že očekávané zlevňování 
zboží nenastalo. „Velká část 
zboží je už naskladněna, 
hlavní dodavatelé 
mají na velkou 
část budoucích 
dovozů navá-
záno zajištění 
měny, tedy 
žádné sko-
kové změny 
cen letos nelz 
e očekávat,“ 
uvádí Jiří Ponrt, 
finanční ředitel Alza.
cz s tím, že v dlouhodobém 
horizontu změny očekávat 
lze, ale není možné je před-

pokládat obecně. Podobně 
posuzuje situaci e-shop 

Notino.cz. „Ukončení 
intervencí se pro-

jeví ve snižování 
cen parfémů 

a kosmetiky. 
Zlevňování 
bude nicmé-
ně postupné 
tak, jak 

budeme do-
plňovat nové 

zásoby nakou-
pené po ukončení 

kroků ČNB,“ vysvětluje 
marketingový ředitel Radek 
Ondrášík. Elektronické 

obchody také zdůrazňují, 
že zásadní pro zlevňování 
zboží bude pohyb české 
měny vůči dolaru. „V sou-
vislosti s koncem intervencí 
centrální banky mimořádné 
výkyvy cen neočekáváme. 
Nákup elektroniky je ve vět-
šině případů dolarová zále-
žitost, nakupuje se v jiných 
oblastech než v eurozóně,“ 
připomněl tiskový mluvčí 
Mall.cz Jan Řezáč. „Nákup 
v eurech se týká především 
rychloobrátkového zboží, 
což v našem případě zna-
mená drogerii a krmiva pro 
domácí zvířata. Nicméně 

e-shopy: zlevníme, ale  
až vyprázdníme sklady

Cenu elektroniky  
zpravidla určuje  

kurz koruny k

dolaru,

nikoli k euru.

n V nakupování na in-
ternetu nedosahuje 
Česko evropského 
průměru. Vyplývá to 
z průzkumu německé 
přepravní společnosti 
DPDgroup. 

Radek Pavlovič

Zatímco v Evropě podíl on-
-line nákupů na celkovém 
počtu obchodů představuje 
průměrně 9,6 procenta, 

v Česku to je 8,4 procenta. 
V hodnocení vedou země 
západní Evropy, kde lidé 
k nákupům častěji využívají 
mobilní telefon.

Největší podíl on-line 
nákupů připadá na Němec-
ko, kde činí 11,5 procenta. 
Následují Velká Británie 
s jedenácti procenty a Ra-
kousko s deseti procenty. 
Zásadní roli přitom sehrává 
mobilní telefon, který berou 
tamní spotřebitelé do ruky 
v celé polovině případů, 
jak upozornil analytik Ellie 

Kannan ze společnosti Cri-
tea. „Obchodování prostřed-
nictvím mobilních zařízení 
dosáhlo bodu zvratu a chys-
tá se překonat prodeje 
prostřednictvím stolních 
počítačů díky tomu, že pro-
dejci nadále zdokonalují své 
mobilní obchodní platfor-
my,“ prohlásil Kannan.

Střední a východní Evro-
pa včetně Česka je v tomto 
ohledu spíše pozadu. Češi 
na on-line nákupy využívají 
mobilní telefon v 35 pro-
centech případů. Většinou  

jinak stále spoléhají přede-
vším na notebooky a stolní 
počítače.

Situace se ale na čes-
kém trhu brzy změní. 
„Do budoucna očekáváme 
významný růst nákupů 
prostřednictvím mobilních 
telefonů,“ uvedl Jan Vetyška 
z Asociace pro elektro-
nickou komerci. Motorem 
vývoje bude mimo jiné 
skutečnost, že Češi začínají 
nakupovat prostřednictvím 
internetu také potraviny. 
„Vedle spotřebního zboží či 

elektroniky se učí kupo-
vat zboží, pro které dosud 
chodili spíše do kamenných 
prodejen,“ podotkl Pavel 
Kulhavý z PwC Audit.

V současnosti českému 
on-line nakupování s pře-
hledem vévodí nakupování 
produktů z kategorie zdra-
ví/krása a móda. Specifi-
kem českého trhu zůstává 
vybavení pro volný čas 
– ve srovnání se zbytkem 
Evropy ho Češi nakupují 
průměrně více, konstatuje 
průzkum DPD.

Češi v on-line nákupech dohánějí evropu 

vliv záSob. Ceno-
vé srovnávače zazna-
menaly po skončení 
intervencí jen nepa-
trné cenové pohyby 
v elektronických 
obchodech. Roli pa-
trně hrají dostatečné 
skladové zásoby. fo

to
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ani v těchto segmentech 
nedochází a nemělo by 
docházet k enormním ceno-
vým výkyvům,“ dodal. 

Cenové srovnávače zazna-
menaly jen nepatrné cenové 
pohyby. „Roli patrně hrají 
skladové zásoby, které má 
každý prodejce rozdílné,“ 
dodmnívá se Táňa Lálová, 
mluvčí společnosti Seznam, 
která provozuje službu 
Zboží.cz. 

Důkazem, že se interven-
ce přímo nepromítly do cen, 
může být třeba mobil iPho-
ne 7 ve verzi 32GB. Podle 
srovnávače Heureka byl 
k mání 26. března za 20 694 
korun, avšak 10. dubna  už 
stál 20 714 korun. Zvedla se 
také nejnižší cena přístroje 
z 16 600 na 16 650 korun. 

vše o ČeSké  
koruně – Speciál 

intERvEnCE ČnB

víCE na E15.CZ

http://zpravy.e15.cz/intervence-cnb


Jan Šindelář
 

Železniční dopravce Re-
gioJet by rád provozoval 
místo slovenských státních 
drah (ZSSK) linky Humen-
né–Košice–Žilina–Praha 
a Štúrovo–Bratislava–Pra-
ha. Společnost podnikatele 
Radima Jančury nabídla 
slovenskému ministerstvu 
dopravy, že bude tyto spoje 
plnohodnotně zajišťovat bez 
dotací. 

„Stát a ministerstvo 
dopravy doposud za provoz 
těchto ztrátových vlaků pla-
tí ročně ZSSK více než devět 
milionů eur,“ konstatoval 
mluvčí firmy Aleš Ondrůj. 
Doplnil, že stát nemůže 
z veřejných financí dotovat 
službu, kterou je někdo jiný 
ochotný provozovat bez 
dotací. Slovenské minister-
stvo dopravy má ale na věc 
jiný názor. 

„Předložený návrh úplně 
mění časy odjezdů státních 

vlaků. Proto není pravda, 
že je RegioJet připravený 
je plnohodnotně nahra-
dit,“ sdělila mluvčí úřadu 
Karolína Ducká. Minister-
stvo se rovněž domnívá, 
že by zadáním dopravy 
soukromé společnosti nijak 
neušetřilo. „Společnost 
RegioJet tvrdí, že od státu 
nebude požadovat na své 
vlaky dotace, na druhé 
straně ale žádá kompenzace 
za studenty a důchodce, 
kteří jsou ve státních vlacích 
přepravováni bezplatně. To 
znamená, že RegioJet chce 
ze státních vlaků přesu-
nout peníze do vlastních 
vlaků,“ doplnila mluvčí 
ministerstva. Přesto podle 
ní stát nabídku prostuduje 
a vyhodnotí. 

RegioJet ale namítá, že 
takzvané jízdné zdarma pro 
sociální skupiny hradí stát 
zvlášť ještě nad rámec do-
tací a tato částka by se nijak 
nezvyšovala.   více e15.cz
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n Na stávkový mítink 
v blízkosti gumáren-
ského provozu dorazi-
lo několik stovek lidí 
s transparenty odsu-
zujícími nízké mzdy.

Ve zlínském závodu Mitasu, 
který vyrábí hlavně zeměděl-
ské a průmyslové pneumati-
ky, se včera konala dvouho-
dinová výstražná stávka. 
Zapojilo se do ní pět stovek 
lidí, uvedl předseda odborů 
Vladislav Jandásek. V závodě 
pracuje zhruba sedm set lidí. 
Odbory již delší dobu poža-
dují zvýšení mezd, dosud se 
však s vedením společnosti 
nedohodly.

Na stávkový mítink v blíz-
kosti závodu dorazilo něko-
lik set lidí s transparenty, 
řada jich pískala na píšťalky. 
Nesli transparenty s nápisy 
„Za poctivou práci odpoví-
dající mzdu“, „Šéfové kynou, 
dělníci hynou“, „KonecLev-
nePrace“, „Platím účty, 
živím rodinu, za čtrnáct tisíc 

třu bídu a vidím mizinu“. 
Přijeli i zástupci dalších 
odborových svazů, kteří akci 
podporují, včetně předsedy 
Českomoravské konfederace 
odborových svazů Josefa 
Středuly.

Stávková pohoto-
vost platí od 10. 
března. Včera 
se do stávky 
zapojily všech-
ny provozy 
s výjimkou 
hasičů nebo 
elektrikářů. 
Akce by podle 
Jandáska měla 
vyjednávání vý-
razně posunout, další 
jednání je naplánováno na  
20. dubna. 

„Teoreticky by k dohodě 
dojít mohlo, byť to nebude 
oficiálně kolektivní vyjedná-
vání,“ uvedl. Podle něj však 
není vyloučeno, že se do té 
doby stávka bude opakovat. 
Jandásek nechtěl vyčíslit 
ztrátu, kterou majiteli stávka 
způsobila. „Někoho z vedení 
to ale asi bolet bude, řekl. 

Lidé ve zlínském závodě po-
dle něj vydělávají průměrně 
čtrnáct či patnáct tisíc korun 
čistého měsíčně. „Na tří-
směnný chemický provoz je 
to nepřijatelné. Náš poža-
davek je, že by mzda měla 

být devatenáct nebo 
dvacet tisíc korun 

čistého,“ uvedl 
Jandásek. V ot-

rokovickém 
závodě Mitas 
jsou podle něj 
mzdy zhruba 
o pět tisíc 

korun vyšší, 
v otrokovickém 

výrobci pneu-
matik Continental 

Barum prý až o deset tisíc 
korun.

Středula sdělil, že posta-
vení zaměstnanců zlínského 
gumárenského závodu je 
v rámci oboru zoufalé. „Je to 
taky vzkaz pro majitele, aby 
se v Česku choval důstojně. 
Tyto mzdy by v jakékoli jiné 
zemi severského modelu 
byly naprosto nedůstojné,“ 
uvedl. /čtk/ více e15.cz

Stávkující ve zlínském 
mitasu se domáhají 
vyšších platů

Pracovníci  
zlínského Mitasu  

vydělávají podle odborů 
průměrně

14 až 15
tisíc čistého.

Bankovní a administrativní budova 561 m2

ul. Obchodní 1575, Bystřice pod Hostýnem
Výběrové řízení                          termín ukončení: 30. 5. 2017

       Ing. Miroslav Sinér, 732 111 102, 596 111 356
           miroslavsiner@naxos.cz        www.naxos.cz

 Nejvyšší nabídce

Třípodlažní budova na vlastním pozemku 220 m2, s nájemcem - Česká spo-
řitelna a.s. Pobočka ČS, a.s. zůstá-
vá po prodeji ve zpětném nájmu. 
Budova je pravidelně udržovaná, 
v perfektním stavebně - technic-
kém stavu. Dostatečná kapacita 
parkovacích míst přímo u budovy. 
Kompletní informace jsou uvedeny 
v informačním memorandu a dalších 
dokumentech, které jsou k dispozici 
na vyžádání u organizátora výběro-
vého řízení.

269881/15 inzerce

regioJet chce převzít 
slovenské vlaky

neSPokoJenoSt. Postavení zaměstnanců zlínského gumárenského závodu je v rámci oboru zoufalé, 
je přesvědčen předseda Českomoravské konfederace odborových svazů Josef Středula.
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Kancelářím vládnou 
přesčasy a nepohodlí
Celých 69 procent zaměst-
nanců v kancelářích tráví 
na židli osm a více hodin 
denně. Přitom 81 procent 
pracovníků nemůže využít 
relaxační prostor a 63 pro-
cent se nemůže osprchovat. 
V Praze pracuje do pěti mi-
nut od metra jen 22 procent 
lidí z kanceláří. Ukázal to  
průzkum agentury STEM.  
/nos/ více e15.cz

Půjčovna peněz Zonky 
patří pod Home Credit
Startupový inkubátor Crea-
tiveDock převedl půjčkovou 
platformu Zonky do skupi-
ny Home Credit. Obě strany 
se dohodly nekomentovat 
majetkové vyrovnání. 
Za prvního 1,5 roku si klien- 
ti Zonky půjčili navzájem 
600 milionů korun. Přes 
službu půjčuje peníze více 
než deset tisíc lidí. /čtk/
 více e15.cz

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/regiojet-chce-prevzit-slovenske-vlaky-ministerstvo-v-usporu-neveri-1331148
http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/zamestnanci-mitasu-dostali-pridano-nestaci-jim-to-stavka-ve-zline-bude-1331110
http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/ceskym-kancelarim-vladnou-prescasy-a-spatne-zazemi-1331143
http://zpravy.e15.cz/byznys/finance-a-bankovnictvi/platforma-na-pujcky-zonky-dospela-z-inkubatoru-miri-do-skupiny-home-credit-1331130
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n Americký úder 
v Sýrii dohnal inves-
tory k přehodnocení 
tržních rizik.

Jaroslav Bukovský

Napětí na světových burzách 
roste. Hodnoty evropských 
i amerických indexů odrá-
žející riziko neočekávaných 
propadů včera ukázaly 
nejsilnější hrozbu nesnází 
za poslední půlrok. Podle 
ekonomů investoři opožděně, 
zato naráz sčítají bobtnající 
škálu globálních politických 
konfliktů a raději zvažují 
uklidit své peníze do bezpečí.

„Finanční trhy přepnuly 
do bezpečnostního modu, 
spouštěčem bylo zvýšení 
geopolitických rizik po ame-
rickém úderu v Sýrii,“ uvádí 
hlavní ekonom Deloitte David 
Marek. Nečekaný krok prezi-
denta Trumpa jen zvýraznil 
problémy, které už na trzích 
existují, ale investoři je zatím 
dostatečně nezohlednili. 
Zámořský index strachu VIX 
je tak nejvýše od počátku 
loňského listopadu, obdobný 
je i vývoj na jeho evropském 
protějšku VSTOXX.

„Ekonomická politika 
prezidenta Trumpa je stále 

nečitelná, stejně tak trvá 
i palčivá volební nejistota 
ve Francii. Ani jedno z témat 
není nové, bylo překvapivé, 
že trhy nereagovaly na zmí-
něná rizika dříve,“ říká hlavní 
ekonom UniCreditu Pavel So-
bíšek. Očekávání finančních 
trhů ale ovlivňuje i případný 
neúspěch nebo konfrontace 
při jednání o brexitu.  

„Trhy jsou také nervózní 
před nadcházející výsledko-
vou sezonou, takže roste cena 
za ochranu před případným 
poklesem ceny akcií. Sezonně 
se také blíží květen, po němž 
zhruba půlrok akcie rostou 
statisticky podprůměrně,“ 
dodává analytik BH Secu-
rities Martin Vlček. Podle 

analytiků může razantní 
nástup prodejců odstartovat 
hromadné výprodeje.

Akcie jsou totiž pohledem 
firemních profitů nejdražší 
od prosince 2009 a mohou 
lákat k prodeji. „Americké ak-
cie se momentálně prodávají 
za dvacetinásobek firemních 
zisků, což je příliš. Z tohoto 
pohledu si dovedu představit 
desetiprocentní pokles jejich 
ceny,“ soudí expert Moody’s 
Analytics Tomáš Holinka.

Wall Street i evropské 
burzy letos hlásí zisky. Ame-
rický index S&P 500 je oproti 
Novému roku o pět procent 
silnější, evropský Stoxx Euro-
pe vzrostl dokonce o více než 
šest procent.

Strach se šíří trhy, 
nejvíce od trumpa

Seat zažil rekordní čtvrtletí

Španělská automobilka Seat v prvním čtvrtletí zvýšila 
prodej meziročně o 14 procent na 117 300 vozů. Z hlediska 
objemu prodeje tak má za sebou nejlepší první čtvrtletí 
od roku 2001. Seat těžil ze silného růstu prodeje ve Špa-
nělsku, Německu i Británii.  

Audi bude vyrábět nový model Q8 v Bratislavě

Německá automobilka Audi bude od příštího roku vyrábět 
v Bratislavě zcela nový model Q8. Velké SUV v provedení 
kupé automobilka ukázala na letošním ženevském auto-
salonu. 

Shell přiznal nekalé kontakty v Nigérii

Britská ropná společnost Shell poprvé přiznala, že v Ni-
gérii jednala s člověkem odsouzeným za praní špinavých 
peněz, když si vyjednávala přístup k rozsáhlému ropnému 
poli. Peníze podle odsouzeného  skončily u tehdejšího pre-
zidenta Nigérie a členů jeho vlády. 

Nejcennější automobilka v USA je Tesla

Výrobce elektromobilů Tesla se v pondělí stal nejhodnot-
nější automobilkou ve Spojených státech, když v tržní 
kapitalizaci překonal americkou General Motors. Akcie 
společnosti uzavřely na novém rekordu a tržní kapitaliza-
ce Tesly dosáhla 50,887 miliardy dolarů. Tržní kapitalizace 
GM, která vyrábí mnohem více aut, dosáhla  
50,886 miliardy dolarů. /čtk/

Krátce

Země Množství Kurz

austrálie 1 18,860

Čína 1 3,640

dánsko 1 3,585

eMU 1 26,660

Chorvatsko 1 3,590

Japonsko 100 22,717

Kanada 1 18,851

Maďarsko 100 8,561

norsko 1 2,921

polsko 1 6,284

Rusko 100 44,100

Švédsko 1 2,779

Švýcarsko 1 24,925

Turecko 1 6,768

Usa 1 25,112

velká Británie 1 31,245

Kurzovní lístek ČnB Platnost od 11. 4. 2017 

název Kurz [Kč] Změna  

CeTv 76,10   0,13 % 

Čez 439,10   0,99 % 

erste Bank 813,90   -0,79 % 

Fortuna 108,00   1,84 % 

Kofola 399,50   0,38 % 

KB 978,00   1,88 % 

Moneta 88,40   -0,34 % 

o2 CR 289,00   -1,83 % 

pegas 849,00   2,91 % 

philip Mor. ČR 13 900,00   -0,66 % 

TMR 660,00 0,00 %

Unipetrol 244,40   3,12 % 

vIG 602,00   -0,02 % 

Celkový objem (v tisících korun) 1 198 920

akcie na pražské burze 11. 4. 2017 

záJem o retro technologie a design vyvolal další velký 
návrat: japonská hračkářská společnost Bandai oprášila a za-
čala znovu prodávat elektronického mazlíka tamagočiho. ten 
je tak nyní na japonském amazonu opět k dostání, tentokráte 
za dva tisíce jenů (asi 450 korun). Bandai nabízí tyto hry 
v původní podobě z roku 1996 s šesti zvířátky.  více e15.cz

návRat
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růst šance 
donalda Trumpa 
na vítězství 
ve volbách

obnovená kauza 
emailů Hillary 
Clintonové

hrozba 
zvýšení 
úrokových 
sazeb Fed

referendum  
o brexitu americký úder 

v sýrii, blížící se 
francouzské volby, 
hrozba eskalace 
vztahů s KldR

http://http://zpravy.e15.cz/byznys/technologie-a-media/elektronicky-mazlicek-z-devadesatek-tamagoci-se-vraci-1331142


n Technologicky 
jednodušší a rychlejší 
novinka míří přede-
vším do částí světa 
s pomalejším interne-
tem. Twitter si slibuje 
růst počtu uživatelů.

Radek Pavlovič

Sociální síť Twitter před-
stavila úspornou verzi své 
mobilní aplikace s názvem 
Twitter Lite. Ten má šetřit 
data, kde se dá. 

Twitter na svém blogu 
uvedl, že Twitter Lite bude 
k dispozici po celém světě, 
ale primárně má oslovit 
uživatele v Africe, Jižní 
Americe nebo chudších 
zemích Asie. Aplikace totiž 

nestahuje obrázky v plném 
rozlišení a videa se natahují 
až v okamžiku, kdy na ně 
uživatel v mobilu klikne. 
Podle prvotních testů by se 
aplikace měla načítat 
až o 30 procent 
rychleji a spotře-
bovávat až  
o 70 procent 
méně dat než 
běžná aplika-
ce. Celkově by 
měl Twitter 
Lite zabírat 
jen 1 MB místa 
v telefonu.

Například v Indii 
se už Twitter spojil se 
společností Vodafone, která 
by se měla postarat o propa-
gaci novinky, jež by měla být 
novým standardem sociální 
sítě v budoucnu. 

Úsporné verze aplikací 
určené uživatelům z rozvo-
jových zemí nejsou žádnou 
novinkou. Svou verzi Lite 
má mimo jiné Facebook 

nebo Facebookem 
vlastněný Messen-

ger. Osekanou 
verzi má 

nejnověji také 
YouTube. 
YouTube Go 
nabízí sta-
hování videí 

pro of-line 
použití nebo 

posílání klipů 
mezi smartphony 

bez využití dat. Novin-
ka ale není dostupná všude. 

Twitter už delší dobu 
hledá, jak nastartovat růst 
uživatelské základny. Ta se 
zastavila na 319 milionech.

twitter dohání 
konkurenci s verzí lite

www.e15.cz | 9 |

„V pravém pruhu  
to není nic pro mě.“ 
Tomáš V.

Legendární model Golf GTI Vám nabízí sebevědomou sílu a dravou eleganci. Sílu najdete v motoru, 
v němž se ukrývá 230 plnokrevníků. Eleganci tvoří sada jedinečných detailů a doplňků.  
Přijďte se o tom sami přesvědčit k nejbližšímu prodejci Volkswagen.

Lidský rozměr našich technologií testujeme se skupinou náročných řidičů.  
Chcete vědět víc? Sledujte stránky www.volkswagen.cz. 
Nečekáme na budoucnost. Tvoříme ji.

Nový Golf GTI.

Kombinovaná spotřeba a emise CO2 modelu Golf: 3,9–7,9 l/100 km, 102–180 g/km. Vyobrazený model může obsahovat prvky příplatkové výbavy.

Autorizovaný prodejce Volkswagen AUTO JAROV
Osiková 2, Praha 3, tel.: 251 002 544, www.autojarov.cz, e-mail: vw@autojarov.cz 
Vídeňská 126, Praha 4, tel.: 251 002 803, www.autojarov-kunratice.cz, e-mail: kunratice@autojarov.cz

267463/60 inzerce

Nová
aplikace využije

až o 

70
procent méně

dat než ta stávající.

Po dvou odkladech zveřej-
nila japonská společnost 
Toshiba výsledky hospo-
daření za třetí čtvrtletí 
svého fiskálního roku. 
Výsledkovou zprávu ale 
neschválili auditoři, což je 
zcela bezprecedentní krok, 
který zvyšuje pravděpodob-
nost, že akcie firmy budou 
muset opustit tokijskou 
burzu. Ta v poslední době 
zvažuje, zda by neměla na-
řídit stažení akcií Toshiby 
z obchodování. Zveřejnění 
nezauditovaných hospo-
dářských výsledků by tak 
firmě v tomto směru mohlo 
přitížit, spekuluje agentura 
Reuters.

Toshiba oznámila, že 
za první tři čtvrtletí finanč-
ního roku vykázala pro-
vozní ztrátu 576,3 miliardy 
jenů (131 miliard korun). 
Firma se dostala na pokraj 

finančního kolapsu v dů-
sledku ztrát americké divi-
ze Westinghouse Electric. 
Ta koncem března vyhlásila 
bankrot a požádala v USA 
o ochranu před věřiteli 
a pokus o restrukturalizaci.

Čistá ztráta Toshiby v ob-
dobí od dubna do prosince 
2016 dosáhla 532,5 miliardy 
jenů. Firma navíc předpo-
kládá, že v celém finančním 
roce se čistá ztráta kvůli 
problematickým jaderným 
aktivitám vyšplhá až na  
1,01 bilionu jenů (zhruba 
230 miliard korun).

„Bez jasných vyhlídek 
na souhlas auditorů jsme 
již déle nemohli působit 
potíže a obavy investorům, 
proto jsme se rozhodli pro 
tento velmi neobvyklý způ-
sob zveřejnění výsledků,“ 
uvedl šéf Toshiby Satoši 
Cunakawa. /čtk/

toshiba riskuje 
vyhazov z burzy



| 10 | zahraniČí

n Severokorejský 
režim by se podle 
odhadů mohl uchýlit 
k demonstraci síly, 
patrně formou jader-
ného testu.

Úderná skupina amerických 
lodí, které se blíží ke Korej-
skému poloostrovu, vyvolala 
ostrou reakci severokorej-
ského režimu. Komunistické 
vedení země prostřednictvím 
státních médií pohrozilo, 
že jakékoli silové projevy 
americké armády v oblasti 
vyvolají jaderný útok proti 
Spojeným státům. 

Vedení amerického ná-
mořnictva o víkendu vyslalo 
ke korejským břehům letad-
lovou loď Carl Vinson dopro-
vázenou dalšími údernými 
plavidly, která mají podle 
vojenských expertů odradit 
severokorejského vůdce Kim 
Čong-una od raketových 
zkoušek.

KLDR včera jako v řadě 
předchozích případů 
Spojeným státům pohro-
zila odvetou. „Naše silná 
revoluční armáda bedlivě 
sleduje každý krok nepřá-

telských elementů a náš 
jaderný pohled je zaměřen 
nejen na invazní základny 
USA v Jižní Koreji a na jevi-
ště pacifických operací, ale 
také na americkou pevninu,“ 
napsal jeden z oficiálních 
severokorejských listů.

Spojené státy chtějí podle 
některých analytiků využít 

efektu překvapivého úderu 
v Sýrii, k němuž sáhly minulý 
týden, a přesvědčit nepřá-
telské režimy, že jsou pod 
novým prezidentem Donal-
dem Trumpem připraveny 
k silovějším řešením než 
za jeho předchůdce Baracka 
Obamy. V nevypočitatelné 
Severní Koreji disponující 

jadernými zbraněmi však 
podle expertů nelze očekávat 
podobně rázný přístup jako 
v případě Sýrie, kterou zmítá 
vleklý konflikt.

Americká letadlová loď 
s 60 letouny a pěti tisíci 
členů posádky míří do kon-
fliktní oblasti v doprovodu 
dvou torpédoborců a křiž-

níku vybavených balistic-
kými střelami. Podle zdrojů 
z amerického námořnictva 
bude na cestě nejméně týden. 
Dá se proto předpokládat, 
že k jihokorejským břehům 
dorazí až po sobotních osla-
vách nedožitých narozenin 
zakladatele severokorejské 
diktatury Kim Ir-sena, při 
jejichž příležitosti režim 
tradičně sahá k ukázce své 
ničivé techniky.

Jižní Korea a Japonsko, 
které jsou hlavními americ-
kými spojenci v oblasti, se 
obávají možného jaderného 
testu, který by mohl přijít 
nejen v souvislosti s těmito 
oslavami. „Je možné, že sever 
zvažuje větší provokace, jako 
je jaderná zkouška načasova-
ná k různým výročím včetně 
zasedání Nejvyššího lidového 
shromáždění,“ řekl proza-
tímní jihokorejský prezident 
Hwang Kjo-an s odkazem 
na zasedání sboru nejvý-
znamnějších politických 
figur v zemi, jemuž předsedá 
vůdce Kim. Jihokorejská ar-
máda dostala rozkaz zesílit 
monitoring aktivit severního 
souseda a o všech zjištěních 
komunikovat s americkými 
kolegy. /čtk/

klDr hrozí jaderným útokem

oDStrašuJíCí Síla. letadlová loď USS Carl vinson veze 60 letounů a pět tisíc námořníků směrem 
k Severní Koreji.  
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n Poskytovatelé 
internetového připo-
jení budou nově moci 
obchodovat s nasbíra-
nými daty o uživate-
lích. Zbývá očekávaný 
podpis prezidenta 
Donalda Trumpa.

Jiří Liebreich

Na poli ochrany osobních 
údajů dojde ve USA k zásadní 
změně. Poskytovatelé inter-
netového připojení budou 
moci prodávat data o uživa-
telích. Týkat se to bude třeba 
jejich přesné polohy, finanční 
situace, zdravotního stavu 
či historie prohlížeče webu. 
Počítá s tím změna pravidel 

v legislativě, která více bráni-
la práva spotřebitelů a kterou 
loni zavedl tehdejší prezident 
Barack Obama. Jeho nástupce 
Donald Trump ovšem jmeno-
val po svém zvolení nového 
šéfa vládní agentury 
FCC republikána 
Ajita Varadaraje 
Paie, který 
připravil radi-
kální změnu.

„Američtí 
poskytovatelé 
internetového 
připojení toho 
budou hojně vy-
užívat, data mají 
obrovskou cenu. 
Jejich prodej je obchod-
ním modelem společností 
typu Facebook nebo Google. 
Operátoři a poskytovatelé 

připojení pro ně teď budou 
konkurencí,“ vysvětlil v České 
televizi Václav Stupka, práv-
ník z Centra excelence pro 
kybernetickou kriminalitu. 

„Nový šéf tamního regulá-
tora, pan Pai, je nakloněn 

poslouchat zájmy 
telekomunikač-

ního průmyslu 
daleko více než 
jeho před-
chůdce. Ten 
byl více pro-
spotřebitelský 

a naslouchal 
zájmům spo-

třebitelských or-
ganizací. Pai je více 

pro byznys, půjde cestou 
deregulace,“ řekl deníku E15 
vládní digitální koordinátor 
Ondřej Malý.  více e15.cz

v uSa začíná kupčení s daty 
uživatelů webu

Turecko: V Sýrii zabíjel sarin

Testy provedené na obětech chemického útoku v Sýrii 
prokázaly, že byly zasaženy nervovým plynem sarinem. 
Prohlásil to turecký ministr zdravotnictví Recep Akdag 
s tím, že to prozradily testy krve a tělesných tekutin zasaže-
ných. O sarinu jako první hovořili už den po útoku pracovní-
ci mezinárodní humanitární organizace Lékaři bez hranic. 

Albánské opoziční strany bojkotují volby

Všeobecné volby v Albánii, které by měly proběhnout 
18. května, budou bez opozičních stran. Ty se rozhodly 
akci bojkotovat a nezaregistrovaly se k účasti. Podle 
opozice budou volby jen divadlem pro udržení se u moci 
premiéra Ediho Ramy. Do voleb se zatím zaregistrovalo  
32 jiných politických subjektů. 

G7 chce s Ruskem řešit krizi v Sýrii bez Asada

Sedmička velkých světových ekonomik sdružených 
ve skupině G7 zvolila smířlivý přístup vůči Rusku v kon-
textu nedávného chemického útoku na civilisty v Sýrii. 
Chtějí povzbudit Moskvu, aby souhlasila s politickým 
řešením krize, které ale nepočítá s tím, že by syrský prezi-
dent a ruský spojenec Bašár Asad zůstal u moci. Vyplývá 
to z výroků ministrů zahraničí zemí G7, kteří se zúčastnili 
dvoudenní schůzky v italském městě Lucca. /čtk/

Krátce

V USA
vzniká nový trh, jehož
hlavní komoditou jsou

data.
Facebook a Google
budou mít novou

konkurenci.



Poslední 
ozvěna z Lán
To, pro co se těsně po vol-
bách v roce 2013 vžil pojem 
lánský puč, včera definitivně 
skončilo. Jen velmi struč-
ně k osudům jednotlivých 
aktérů: kromě ministra vni-
tra Milana Chovance, který 
včas „prozřel“, jsou všichni 
politicky mrtví. Zdeněk 
Škromach loni ostudně pro-
hrál senátní volby. Michal 
Hašek loni ostudně prohrál 
krajské volby. Jeroným Tejc 
letos těsně prohrál v souboji 
o místopředsednické křeslo 
ve straně a oznámil odchod 
z politiky. A konečně Jiří 
Zimola, který loni slavně 
vyhrál krajské volby, včera 
neslavně oznámil, že na nej-
bližším zasedání jihočes-
kého zastupitelstva položí 
funkci hejtmana a bude se 
soustředit na očištění svého 
jména.

Lánský puč byl chybou 
především v provedení, 
nikoli v obsahu. Chtít 
pohnat předsedu strany 
k odpovědnosti po ne-
přesvědčivém výsledku 
ve volbách není nic špatné-
ho. Sám Sobotka se na své 
současné místo dostal, když 

Jiří Paroubek složil funkci 
po volební „nevýhře“ v roce 
2010. Špatné je zvolit formu 
neohrabaného palácového 
převratu. 

Faktické vyčištění 
viditelných pozic sociální 
demokracie od protivníků 
současného předsedy para-
doxně není dobrou zprávou 
pro stranu samotnou. Pře-
hnaně bujarý vnitřní stranic-
ký život samozřejmě před 
volbami nedělá dobrotu. Ale 
faktické umrtvení vnitřní 
dynamiky, jemuž nyní ČSSD 
čelí, také není žádná výhra. 

Zvláště kapitulace Jeronýma 
Tejce je škoda. Právě on jako 
dlouholetý a respektovaný 
předseda sněmovního ústav-
něprávního výboru mohl 
po případném volebním 
neúspěchu ČSSD vystoupit 
jako Sobotkův nástupce. 
Na nedávném sjezdu ČSSD 
si o takovou pozici řekl pro-
jevem, za nímž byla patrná 
přinejmenším práce a pří-
prava. Tím, že se rozhodl 
do sněmovny nekandidovat, 
se o tuto šanci připravil, 
protože mít předsedu mimo 

parlament je pro stranu 
vrcholně nepraktické.

Je pochopitelné, že Sobot-
ka si možnost volebního ne- 
úspěchu navenek nepřipouš-
tí. Ale jako zkušený har-
covník jistě myslí pár tahů 
dopředu. A měl by uznat, že 
kdyby volby náhodou nedo-
padly, bude strana potřebo-
vat výměnu vedení a alespoň 
lehkou změnu kurzu. A tu 
nebude mít kdo věrohodně 
provést, protože celá špička 
strany je složena z lidí zcela 
loajálních současnému 
předsedovi. Leda by se na 
svou rebelantskou historii 
zase rozpomněl Chovanec.

Sobotka, místo aby straně 
alespoň někde ve druhé linii 
ponechal kádrovou rezervu 
oněch „starých“ národně-
-konzervativních levičáků 
odborářského střihu, od nich 
čelo partaje vyčistil. Sou-
časně zahodil své liberální 
kořeny a částečně při své 
„otočce kormidlem dole-
va“ vykradl právě agendu 
konzervativního křídla. Tím 
straně v případě volební 
prohry pekelně zúžil mané-
vrovací prostor a fakticky 
ji odsoudil k bolestivé stag-
naci, během níž se budou, 
pravděpodobně v opozičních 
lavicích, teprve rodit nové 
výrazné osobnosti. ČSSD si 
nedávno připomněla 139. vý-
ročí existence. V jaké kondici 
oslaví příští rok kulatiny, se 
ukáže, ale na zvlášť veselou 
party to zrovna teď nevy-
padá.

Komentář

Martin Čaban

Manévrovací prostor 
ČSSD pro případ 
volebního neúspěchu 
se kvůli Sobotkovi 
pekelně zúžil.
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 Severní Korea chce potíže. Pokud nám 
Čína pomůže, bude to skvělé. Pokud ne, 
vyřešíme ten problém bez ní,

řekl americký prezident  
donald Trump
str. 10

fo
to

 r
eu

te
rs

Glosa

Pryč s byrokraty v Bruselu
S českými občany nebude nikdo orat. Alespoň ne s držiteli 
kvérů nejrůznějších typů, na které si podle ministra vnitra 
Chovance vyšlápla Evropská unie. Stateční Češi jsou 
připraveni k obraně vlasti, a protože té ani zdaleka nic 
nehrozí, zatím se postaví alespoň bruselským byrokratům. 
Žaloba České republiky proti evropské směrnici o zbraních 
je připravená, k Soudnímu dvoru EU by měla putovat 
nejpozději v srpnu.

Možná nevíte, proč takový poprask. Podle Chovance je 
důvodem fakt, že Češi se „zamilovali“ do poloautomatic-
kých zbraní. Právě jejich užívání má evropská směrnice 
omezit. Jenže se žalobou je to jako s ruletou, výhra není 
zaručená. Tak si tu lásku raději pojistíme zákonem. Ten 
má, zjednodušeně řečeno, umožnit obranu země všem 
majitelům legálně držených zbraní a v podstatě deklaro-
vat, že držení zbraní je otázkou národní bezpečnosti. Je 
to sice pitomost, ale snad aby norma ve sněmovně raději 
prošla. Jinak by nejspíš bylo nutné vyhlásit mobilizaci.
 

Jana Havligerová

nemohl bych si daně za loňský rok odepsat  
jako nepodařenou investici?
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máme pozemky 
na dvacet tisíc bytů

Daniel Novák, Michaela Trnková

 ČNB ukončila měnové in-
tervence, současně se ome-
zuje velikost poskytovaných 
hypoték. Jak to dopadne 
na developerský byznys?
Nejsem přítelem podobné 
regulace. Fakticky dopadne 
na lidi, které má nejvíce 
chránit. Dosavadní restrikce 
se nás zatím nedotkla. Naši 

klienti mají alespoň deset 
procent vlastních zdrojů 
a zbytek financují s bankou. 
Když by se ale podíl vlast-
ních zdrojů měl ještě více 
zvýšit a byla by potřeba 
kombinace například se 
stavebním spořením, tak to 
může hypotéky minimálně 
v prvních letech velmi vý-
razně zdražit. Domácnosti, 
které mají těsný rozpočet, to 

může připravit o schopnost 
pořídit si vlastní bydlení.

 Nedávno jste koupi-
li legendární Ústřední 
telekomunikační budovu 
na Žižkově. Budete vý-
stavbu na jejím místě řešit 
spolu se zástavbou vaší 
části nákladového nádraží 
Žižkov?
To budou asi dvě odlišné 
věci. Je to samozřejmě jedno 
území, které má své syner-
gie v dopravě a službách. 
Zatímco sever nákladového 
nádraží je ale plně v soula-
du s územním plánem, tak 
Telecom je lokalita, která 
má v územním plánu zatím 
určení pro telekomunikace. 

Předpokládám proto, že 
zpoždění tohoto projektu 
bude kolem tří let po zahá-
jení výstavby Parkové čtvrti 
na dnešním nákladovém ná-
draží. Když by vše šlo dobře, 
můžeme za šest let kopnout 
do země. Může to však trvat 
i déle.

 Co budete se získanou 
telekomunikační stavbou 
dělat dál?
Řešíme, jestli se budeme 
držet při zemi, nebo jestli 
sedmdesátimetrovou teleko-
munikační věž nahradíme 

nějakou výraznou stavbou. 
Samozřejmě počítáme s tím, 
že bychom k tomu jako 
na sousedním nádraží uděla-
li architektonický workshop. 
Avšak dříve, než začneme 
ukazovat nějaké vizualizace, 
chceme celou věc projednat 
s památkáři a dalšími odbor-
níky, projekt také musíme 
prezentovat před radnicí 
Prahy 3, na magistrátu a dal-
ších místech. 

V případě shody na dalším 
rozvoji tu skutečně může 
vzniknout nová ikonická 
stavba nového Žižkova. Ta-
kový objekt shodný výškově 
se současnou věží by této 
čtvrti určitě slušel. 

 Byla jednání o akvizici 
náročná?
Je to pochopitelně velká 
a unikátní věc, jednalo se ně-
kolik měsíců. Nakonec jsme 
dospěli ke shodě na ceně, 
která se odvíjí od budoucí 
využitelnosti pozemku. To 
znamená, že do určité míry 

 Za současné 
situace musíme 
příliv nových bytů 
regulovat. A čím 
jiným než cenou. 
Pro trh ovšem není 
ideální, že vše, co 
je dostupné, je nad 
šedesát tisíc korun 
za metr čtvereční. 
Zcela se vytratil 
segment levnějšího 
bydlení.

n Největší bytový developer Central 
Group se akvizicemi velkých parcel 
pustil na sólový únik z realitního 
pelotonu. Firma nakupuje hlavně stará 
průmyslová území. „Akviziční rozpočet 
dlouhodobě držíme na 1,5 miliardy 
ročně. Když je příležitost zajímavá, 
jsme schopni sáhnout výrazně hlouběji 
a investovat,“ říká majitel Central 
Group Dušan kunovský.
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zůstává PPF finančním part-
nerem budoucího develop-
mentu.   

 Nevyčerpali jste koupí 
této budovy letošní akvizič-
ní rozpočet?
Akviziční rozpočet dlouho-
době držíme na 1,5 miliardy 
ročně. Když je příležitost 
zajímavá, jsme schopni 
sáhnout výrazně hlouběji 
a investovat. 

 Kde v metropoli řešíte 
další nákupy?
Myslím, že zaměření 
na brownfieldy a širší cen-
trum metropole je správná 
cesta. Odpovídá to politické-
mu i společenskému trendu 
nerozpínat hlavní město 
do polí. Máme na brownfiel-
dech nakoupeno kolem  
500 tisíc metrů čtverečních. 
Je s nimi hodně práce, často 
musíme řešit různé konta-
minace. Ale současně jde 
o odlehčení území a prů-
chodnost staveb v takových-
to lokalitách by měla být 
výrazně snazší. Kde jinde by 
se už mělo stavět.   

 Na kolik bytů vám záso-
ba pozemků vystačí?   
Máme nakoupené parcely 
zhruba pro dvacet tisíc bytů. 
S portfoliem, které máme, si 
vystačíme na hodně dlouho. 

 Kdo bude vaše cílová 
skupina na Žižkově?
Mluvíme o vyšším středním 
segmentu. Nebudeme se 
bavit o cenách jako někde 
na periferii, pozemky na Žiž-
kově byly drahé. Začneme 
u Basilejského náměstí 
a formou blokové výstavby 
budeme pokračovat dál. 

 Ohledně severní části 
nákladového nádraží jste 
vyhlásili architektonický 
workshop. V čem spočívá 
a co má být výsledkem?
Dosud se v projektech postu-
povalo tak, že každý architekt 
rozvíjel celý blok nebo určitý 
segment. Abychom však 
mohli postupovat koordino-
vaně a urychlili celý proces 
návrhů, tak architekt Jakub 
Cigler ve spolupráci s námi 
vytvoří struktury bytů včetně 
konstrukčních a statických 
detailů. Další architekti tomu 
dají vnější schránku. 

Na realitním veletrhu 
MIPIM v Cannes jsme si 
s paní primátorkou Krná-
čovou a Jakubem Ciglerem 
řekli, že celý tento koncept 
bude na podzim už natolik 
zralý, že ho přihlásíme pro 

příští rok na MIPIM Awards. 
Mohla by to být zajímavá věc 
v celosvětovém kontextu.   

 Hodně investorů kupuje 
byty už ani ne kvůli proná-
jmu, ale čistě jen na spe-
kulaci ohledně růstu jejich 
hodnoty. Nevytváří to pak 
mrtvé domy?
To záleží na mixu bytů. 
Na investice se nejvíce hodí 
malé byty. Pokud jsou nějaké 
lokality namíchané tak, 
že tam je větší zastoupení 
těchto malých bytů, tak ano, 
je tam větší otáčka lidí a byty 
se více pronajímají. V někte-
rých lokalitách máme deset 
procent investorů, v jiných 
klidně až čtvrtinu.  

 Navrhli jste, aby deve-
lopeři podle pevně daných 
pravidel přispívali měst-
ským částem na rozvoj. Je 
to průchozí řešení? 
Pokud to budou jasně defino-
vané příspěvky a jejich výše 

bude mít reálný základ, aby 
neparalyzovala novou výstav-
bu, tak jsme jednoznačně pro. 
Mělo by z toho ale také vyplý-
vat, že pokud se takto bude 
veřejnému sektoru přispívat, 
tak by veřejný sektor měl 
developmentu minimálně ne-
škodit. Z veřejných pozemků 
by neměl být problém získat 
průchod na stavbu, napojení 
na inženýrské sítě by mělo 
být bez problémů, lhůty 
v úředních procesech by měly 
být garantované.   

 Pomohou vám změny 
zákonů?
Co se týče připravované 
novely stavebního zákona, 
tak sloučení povolovacích 
řízení do jednoho je asi 
správně. Musí se ale domys-
let praktické kroky. Nejvíce 
zdržuje přezkum stanovi-
sek, pro rozhodnutí chybí 
lhůty. Aktuálně u každého 
projektu musíme počítat 
s tím, že se zdrží nejméně 
o rok.

 Před časem jste možná 
jako vůbec první developer 
vstoupili do Svazu pod-
nikatelů ve stavebnictví? 
Souvisí to se snahou mít 
vliv na legislativu? 
Svaz podnikatelů ve staveb-
nictví je oficiální připomín-
kové místo pro novou legisla-
tivu. Asociace developerů, 
u jejíhož zrodu jsme byli, je 
sice dobře myšlená organiza-
ce, ale trochu tam chybí tah 
na branku.

 Může za růst cen bytů 
jen fakt, že se málo sta-
ví, nebo také developeři 
jednoduše využívají vysoké 
poptávky?
Cena je dobrá ve chvíli, kdy 
se potká nabídka a poptávka. 
To ale neplatí pro současný 
moment, kdy je poptávka 
výrazně vyšší než nabídka. 
Když by schvalovací procesy 
běžely hladce, tak bychom 
s byty nemuseli šetřit 
a mohli bychom jich teď 
do prodeje pustit mnohem 

více. Nemůžeme se však vy-
čerpat a za současné situace 
musíme příliv nových bytů 
regulovat. A čím jiným než 
cenou. Pro trh ovšem není 
ideální, že vše, co je dostup-
né, je nad šedesát tisíc korun 
za metr čtvereční. Zcela se 

vytratil segment levnějšího 
bydlení. 

 Má další vývoj nějaká 
rizika?
Je tu samozřejmě politické 
riziko, co přijde po dalších 
komunálních volbách. Pro 
development jakožto lokální 
byznys je to klíčové. První 
dva roky po posledních obec-
ních volbách byly náročné. 
Stále to není hitparáda, ale 
vidíme alespoň deklarovaný 
směr.

 Ohrožuje vás růst cen 
vstupů typu stavebních 
materiálů?
Co zdražilo naprosto 
zásadně, a co nás ovlivňuje 
na dlouhé roky dopředu, 
jsou stavební pozemky. Řada 
parcel se už dostala na ta-
kovou úroveň, že se nedají 
koupit. Nemůžete jít na krev 
a podlehnout prodejnímu 
boomu.

 Na realitním trhu se ob-
jevují názory, že se už díky 
rostoucím nájmům začíná 
vyplácet výstavba činžov-
ních bytů. Připojíte se?
Vedle O2 areny ve Vysoča-
nech máme pozemek, kde 
se výstavbou nájemního 
bydlení zabýváme. Vidíme 
v tom určitý potenciál. 
Proto jsme také od Pražské 
správy nemovitostí koupili 
ubytovací areál Zálesí v Krči. 
Myslíme, že by tam mohl 
vzniknout velký ubytovací 
komplex poskytující dlouho-
dobé pronájmy a ubytování 
hotelového typu. 

Něco jiného je pronajímat 
pár bytů v rámci běžného 
rezidenčního projektu 
a něco jiného mít na to 
speciálně připravený celý 
komplex s recepcí, fitness 
a dalšími službami. Dostali 
bychom se v takovém pří-
padě na roční výnos kolem 
pěti procent, což už by moh-
lo být zajímavé například 
pro nějakého institucionál-
ního investora.

 Rozkročíte se ještě do ji-
ných segmentů?
Určitě chceme zůstat v rám-
ci rezidenčního sektoru. 
Zvažujeme ale výstavbu 
toho, čemu říkáme bydlení 
s nadstavbou. Jsou to zmí-
něné nájemní byty, může to 
být seniorské bydlení nebo 
studentské bydlení. 

vystudoval 
práva 
na univerzitě 
v Cambridge 
ve velké Británii 
a právnickou fakultu 
Univerzity Karlovy v praze. 
Central Group založil v roce 
1994. z firmy se od té doby 
stala jednička pražského 
bytového developmentu. 
ve volném čase její majitel 
nejraději cestuje.

Dušan 
kunovský (45)

 Co zdražilo 
naprosto zásadně, 
a co nás ovlivňuje 
na dlouhé roky 
dopředu, jsou 
stavební pozemky. 
Řada parcel se už 
dostala na takovou 
úroveň, že se nedají 
koupit. Nemůžete jít 
na krev a podlehnout 
prodejnímu boomu.
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ONDřej BURšíK
Metrostav  
Development 

Byl jmenován 
generálním ředi-
telem akciové spo-
lečnosti, která zastře-
šuje developerské aktivity Skupiny 
Metrostav. Na pozici vystřídal Jiřího 
Procházku. V oblasti developmentu 
se Ondřej Buršík pohybuje od roku 
1995 a během své kariéry vystřídal 
řadu vedoucích pozic od vyhledává-
ní developerských příležitostí přes 
přípravu a realizaci rezidenčních 
i komerčních projektů po vedení 
obchodního týmu. V Metrostavu 
Development působil pět let jako 
obchodní ředitel a člen představen-
stva. Buršík vystudoval stavební 
fakultu Českého vysokého učení 
technického v Praze. 

ZUZANA  
KOCmANíKOVá 
IBM 

Mezinárodní 
technologic-
ká společnost ji 
jmenovala novou 
generální ředitelkou v České repub-

lice. Bude působit také jako gene-
rální ředitelka regionu IBM Central 
zahrnujícího Českou a Slovenskou 
republiku. Kocmaníková, která byla 
doposud obchodní ředitelkou IBM, 
bude přímo odpovědná za aktivity 
IBM v obou zemích. Ve společnosti 
IBM pracuje od července 2004. Před 
nástupem do IBM získávala pracov-
ní zkušenosti v několika společnos-
tech v Rakousku a na Slovensku. 
Je absolventkou Univerzity Mateja 
Bela v Banské Bystrici a studovala 
také na Wirtschaftsuniversität ve 
Vídni.

ReNáTA  
SKleNářOVá 
Šmídl

Nastoupila 
na pozici HR 
manažerky. V ob-
lasti personalistiky 
se Renáta Sklenářová pohybuje 
již od roku 2003, tedy téměř celou 
svou pracovní kariéru. Do dopravní 
společnosti Šmídl přišla z pozice 
personální ředitelky společnosti 
Student Agency. Předtím působila 
také několik let na obdobné pozici 
ve farmaceutické firmě. V rámci 
zajišťování a práce s lidskými zdroji 

má bohaté zkušenosti s různými 
pozicemi, ale právě zkušenosti 
s náborem zaměstnanců v dopravě 
může zužitkovat v dopravní spo-
lečnosti, která se podobně jako její 
konkurenti potýká s nedostatkem 
řidičů. 

KATeřiNA  
KRáSOVá 
ČSOB

Stala se novou 
ředitelkou útvaru 
Komunikace 
a společenská odpo-
vědnost. Do společnosti přechází 
z Hypoteční banky, kde pracovala 
na pozici ředitelky marketingu. 
Svoji kariéru zahájila v Direct Po-
jišťovně, ve které působila jako Risk 
Management Coordinator a později 
jako tisková mluvčí a PR manažer-
ka. Pozici tiskové mluvčí následně 
zastávala i v Hypoteční bance a poz-
ději také v Plzeňském Prazdroji, 
kde vykonávala i pozici manažerky 
komunikace. V roce 2015 se pak 
rozhodla vrátit zpět do Hypoteční 
banky na pozici ředitelky marketin-
gu. Absolvovala studium na Vysoké 
škole finanční a správní v Praze, 
obor Marketingové komunikace.

NiNOSlAV ViDOViĆ 
Hilton Prague; 
Hilton Prague  
Old Town

Byl jmenován 
novým ředitelem 
obchodního odděle-
ní pro oba pražské hotely Hilton. 
Ninoslav je původem z Chorvat-
ska, během své kariéry nasbíral 
v zahraničí celou řadu zkušeností. 
Vedl obchodní oddělení s týmy 
profesionálů v oblasti obchodu 
a marketingu největších hotelo-
vých společností v Chorvatsku 
a Slovinsku, a to na regionální 
úrovni pro jihovýchodní Evropu. 
Během dvouletého pobytu na Dál-
ném východě vybudoval obchodní 
zastoupení vedoucí chorvatské 
cestovní kanceláře Kompas. Vystu-
doval historii umění a muzeologii 
na univerzitě v Záhřebu a získal 
magisterský titul v oboru  řízení 
a vedení ve službách na Rochester 
Institute of Technology v USA.

UŽ ZÍTRA V REFLEXU
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STYLOVÁ  PŘÍLOHA  
ČASOPISU  REFLEX

Kdo je Nehera

Kouzlo udržitelného 
šatníku

Co dělá dámská 
móda v pánské
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Lifestylová příloha  
Reflexu v novém

267384/31 inzerce

změnilo se něco ve vaší společnosti?
Pište nám na lidee15@cninvest.cz
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Ostravský Beats for love 
přivítá Fatboy Slima
Na festivalu Beats for 
Love v Ostravě vystoupí 
legenda taneční hudby 
Fatboy Slim. Největší akce 
svého druhu ve střední 
a východní Evropě se 
v industriálním prostředí 
Dolních Vítkovic uskuteční 
od 5. do 8. července. Fatboy 
Slim patří s The Prodigy 
nebo The Chemical 
Brothers k průkopníkům 
a zakladatelům taneční 
hudby. Je tvůrcem hitů 
jako Praise You nebo Right 
Here Right Now.

 
V Divadle Archa 
vystoupí Suzanne Vega

Americká písničkářka 
Suzanne Vega vystoupí 
14. června v pražském 
Divadle Archa. Na koncer-
tu představí písně z nové 
desky Lover, Beloved: Songs 
from an Evening with 
Carson McCullers. Sedm-
apadesátiletá hudebnice 
patří k nejvýraznějším 
postavám neo-folkového 
hnutí počátku osmdesátých 
let. Její debut z roku 1985 
a následující deska Solitude 
Standing s hity Tom’s Diner 
a Luka ji dostaly na pozici 
folkrockové hvězdy. /čtk/

Krátce

n Jeden z nejuznáva-
nějších současných te-
noristů Ramón Vargas 
se po šesti letech vrátí 
na červencový Meziná-
rodní hudební festival 
Český Krumlov.

Kateřina Viktorová

 Českokrumlovský 
festival zahájíte společným 
vystoupením s Angelou 
Gheorghiuovou. Co lidem 
nabídnete?
Angela patří mezi nejlepší 
sopranistky všech dob. Má 
velký talent, je velmi profe-
sionální a v hlase má kouzlo. 
Její hlas je neskutečně krásný 
a do zpěvu dává emoce. Velmi 
rád s ní zpívám, patří mezi 
mé nejoblíbenější zpěvačky. 
Jsme oba vyspělí umělci, a 
tak můžeme nabídnout to 
nejlepší, čemu jsme se v po-
sledních letech naučili. 

 Co vy a česká hudba? 
Zpíval jste z ní něco?
Moc rád bych zpíval českou 
hudbu, ale jako cizinci máme 
obrovské zábrany kvůli 
jazyku. Nemohu říci, že je 
těžký, ale je velmi odlišný. 
Ale v minulosti jsem měl tu 
příležitost a doufám, že ji 
budu mít znovu a budu moci 
zpívat českou operu či písně. 
Máte neskutečně krásnou 
hudbu, třeba Janáčka a další 
jedinečné skladatele, kteří 
patří mezi absolutní světo-
vou špičku.

 Měl jste nějaké pěvecké 
vzory a pokud ano, jaké?
Prvním a nejslavnějším 
vzorem, kterým jsem se in-
spiroval – když budu mluvit 
o tenorech – byl Enrico Ca-
ruso. Nyní si jej lidé už moc 
nepamatují, ale byl první, 
kdo formoval moderní zpěv. 
Byl to chudý tenor z Neapo-
le, který přijel do Spojených 
států a způsobil revoluci 
v tom, jak veřejnost vnímala 
a poslouchala operu. Měl 
to štěstí, že zpíval v době 
začátků gramofonu, kdy se 
po světě rozšířily tisíce jeho 
nahrávek na deskách, a byl 
tak prvním na světě.

 A další?
Myslím, že Maria Callasová 
byla pro náš život a svět 
opery velmi důležitá, proto-

vargas: Svět opery se stále mění

Tipy

HBO • středa 17.40

MosT ŠpIonŮ

Jeden z novějších snímků 
stevena spielberga podle 
scénáře bratrů Coenů 
s Tomem Hanksem v hlavní 
roli advokáta snažícího 
se v době studené války 
domluvit výměnu agentů.
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PoDruhé. Šestapadesátiletý uznávaný tenorista Ramón vargas se letos v červenci představí na 
Mezinárodním hudebním festivale Český Krumlov již podruhé. Poprvé se tak stalo v roce 2011.
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že kombinovala herectví se 
zpěvem. Byla možná jednou 
z prvních dobrých hereček. 
Využívala média a popula-
ritu v kombinaci s kvalitou, 
což bylo také velmi důležité. 
Řekl bych, že jdeme ve šlépě-
jích Carusa a Callasové.
Nejlepší hlas, tedy kvalitu 
hlasu, pak měl možná Lucia-
no Pavarotti. Ale mohu říct, 
že nejvšestranněji vybave-
ným je asi Plácido Domingo, 
který dokonale kombinuje 
herectví, zpěv a hudbu.

 Co považujete za hlavní 
mezníky ve své kariéře?
Abych byl upřímný, nejdůle-
žitější okamžik v mém životě 
byl ten, kdy jsem podepsal 
svou první smlouvu. Mohl 
jsem si tak říci, že jsem 
operní pěvec a mohu se tím 
živit, platit nezbytné výdaje, 
nájem a kupovat jídlo. To 
byl možná nejdůležitější 
okamžik v mé kariéře.
Pak mohu říci, že milníky 
v mém životě byly význam-
né debuty. Například, když 
jsem poprvé zpíval v Mexico 
City v Bellas Artes, ve Vídni, 
v milánské La Scale nebo 
v Metropolitní opeře v New 
Yorku. 

 Dokázal byste říci, která 
z rolí byla pro vás dosud 
největší výzvou?
Bylo to pět dějství opery 
Don Carlos ve francouzštině 

ve Vídni. Byla to původní 
Verdiho verze, která nebyla 
nikdy předtím uvedena, pro-
tože před uvedením ji autor 
zkrátil. Byla na tu dobu moc 
dlouhá. Opera ležela ladem 
mnoho let, dokud se několik 
divadel nerozhodlo ji uvést 
tak, jak měl Verdi v úmyslu. 

 Kdybyste si mohl vybrat 
jednu ze svých rolí, která je 
vám nejbližší a proč?
Jednou z nich je Edgardo 
v Donizettiho opeře Lucia 
di Lammermoor. Další, 
také z pera Donizettiho, je 
Nemorino ve slavném Ná-
poji lásky. Tyto dvě role jsou 
mými nejoblíbenějšími v mé 
kariéře. Nemorino je velmi 
naivní, získá lásku Adiny 
díky nefalšovanosti, je velmi 
upřímný, velmi jednoduchý. 
A naopak Edgardo v opeře 
Lucia di Lammermoor je 
šlechetný muž, pro kterého 
jsou důležité principy.

 Změnil se podle vás 
nějak svět opery za tu dobu, 
co v něm působíte?
Svět opery se dramaticky 
mění od počátku mé kariéry 
až po současnost. Mohu říct, 
že jsem byl součástí staré 
generace. Jsem v podstatě 
„sendvičová generace“ – pro-
střední část mezi klasickým 
stylem osobností jako 
Callasová, Giuseppe di 
Stefano a možná i Pavarotti 

a mezi moderním, součas-
ným stylem a přesunem 
k byznysu v hudbě a opeře.

 Proč k byznysu?
Protože nyní je to skutečně 
způsob, jak generovat pení-
ze. Kultura přesouvá peníze, 
což je důležité, protože i díky 
tomu přežíváme. Ale dívám 
se na to tak, že v minulosti 
lidé viděli umělce zpívat 
v divadle, vyšli z opery a ří-
kali, že slyšeli krásný zpěv. 
V současnosti ale vše slyšíme 
spíše prostřednictvím očí. 
Nyní lidé nechodí do opery 
poslouchat, ale dívat se. My-
slím, že opět musíme najít 
rovnováhu mezi divadlem 
a operou. Nalezení této 
rovnováhy je nyní výzvou 
naší doby jak pro publikum, 
tak pro lidi, kteří dirigují 
a režírují v divadle.

 Existují rozdíly mezi pub-
likem různých zemí?
Každé publikum, každá 
země, každé město a každé 
divadlo je odlišné. V New 
Yorku je publikum velmi 
vřelé, v určitém smyslu 
naivní, ale na konci, když 
opera skončí, hned odchá-
zejí, možná proto, že New 
York je velký a spěchají 
na metro. Ve Vídni naopak 
zůstanou třeba i patnáct 
minut a aplaudují. Není to 
nic neobvyklého.

více e15.cz

http://magazin.e15.cz/kultura/svet-opery-se-dramaticky-meni-mini-jeden-z-nejuznavanejsich-tenoru-ramon-vargas-1331146
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Vědci zjistili, že...

n Výrobě rostlinného 
oleje z hořčice dosud 
bránil vysoký podíl 
štiplavých silic v se- 
meni. Rostlináři to vy-
řešili, a řepce tak prý 
zvoní umíráček.

Marek Schwarzmann

Řepka jako jeden z nej-
významnějších zdrojů 
rostlinného oleje, aditiv 
do bionafty a bílkovin uží-
vaných v krmivech pro zvěř 
je velmi citlivá – na škůdce, 
na půdu a také na změny 
podnebí, kvůli nimž už ji 

nejde pěstovat v oblastech, 
kde to ještě před dvaceti lety 
bylo možné. Na druhé straně 
hořčice, rostlina řepce velmi 

blízká, má stejně olejnatá 
semena a je odolnější proti 
škůdcům i nepříznivému 
podnebí. Jejímu využití však 

bránil vysoký podíl hořkých 
a štiplavých silic v rostlině 
a hlavně v semenech.

Vědci z dánského DynaMo 
Centra oznámili, že se jim 
genetickými úpravami poda-
řilo vyšlechtit hořčici, jejíž 
semena štiplavé silice téměř 
neobsahují, v rostlině však 
zůstávají, čímž zachovávají 
její odolnost vůči škůd-
cům. Dánové ve spolupráci 
s americkou firmou Bayer 
CropScience potvrdili, že 
olej lisovaný z této hořčice 
je víceméně použitelný pro 
potravinářské účely a zbylou 
drť lze zkrmovat. 

Navíc je možné novou 
hořčici pěstovat i v teplej-

ších a sušších klimatických 
podmínkách, které dosud 
olejnatým rostlinám příliš 
nepřály – v západní Kanadě, 
v části východní Evropy či 
dokonce v Austrálii nebo 
v Indii.

„Už od sedmdesátých 
let minulého století, kdy si 
jeden polský farmář všiml 
téměř neštiplavého druhu 
řepky, se agroprůmysl snažil 
najít její alternativu v odol-
nější a hlavně neštiplavé hoř-
čici,“ uvedl vedoucí studie 
Hussam H. Nour-Eldin. Před-
pokládá, že jeho tým bude 
mít do dvou let neštiplavou 
hořčici, která vyvolá revoluci 
ve výrobě rostlinných olejů.

…řepku patrně brzy nahradí hořčice

neštíPe. Genetickou manipulací se ze semen hořčice podařilo 
odstranit hořké a štiplavé silice. to otevírá cestu k náhradě řepky.
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PoSleDní Parta.
Bednářům v Plzeň- 
ském Prazdroji 
přibývá práce. osmi-
členná parta výrobců 
a opravářů dřevě-
ných pivních sudů 
je v Evropě údajně 
poslední pracující 
přímo pod pivova-
rem. Pečuje o firemní 
sudy a kádě a vyrábí 
menší komerční 
nádoby na export.


